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1) ÚVODNÍ SLOVO 

 
Srdečně vás vítám u naší výroční zprávy za rok 2023. Přečtěte si více o Nadačním fondu Škoda Auto, našem 

srdcovém projektu, prostřednictvím kterého již pět let z Mladoboleslavska a dva roky z Rychnovska, Vrchlabska a 

Jilemnicka společně s řadou partnerů pomáháme tvořit místa, kde se dobře žije. Dano, Láďo, dovolte mi Vám 

předat slovo, abyste mohli našim čtenářům přiblížit další rok, který je za námi. 

Klaus Zellmer, Předseda dozorčí rady NFŠA 

 

2) ÚVODNÍ DIALOG 

 

Dana Němečková, Členka správní rady NFŠA: Ahoj Láďo, nedávno měl Nadační fond Škoda Auto opravdu velký 

důvod k oslavě. Pět let fungování! Co se ti vybaví, když se za těmi roky ohlédneš? 

Ladislav Kučera, Ředitel NFŠA: Ahoj Dano, je toho spousta. Naše první krůčky na Mladoboleslavsku, kdy jsme 

hledali cesty, jak co nejlépe řešit regionální výzvy, jak odpovědně porozumět všem dostupným datům a jak je 

ověřovat ve vztahu s potřebami obyvatel regionu. A pak úspěšné vkročení na Vrchlabsko a Rychnovsko. Stovky 

příběhů, skvělých projektů, posilujících partnerství. 

Dana: Přesně tak, aktivity a udržitelnost nadačního fondu letos podpořil i náš zakladatel Škoda Auto, který nám 

daroval 104 milionů korun. Je to jeden z dalších kroků, kterými nás podpořil v budování nadačního fondu jako 

dlouhodobého partnera v našich regionech. 

Ladislav: Dlouhodobost je podstatnou složkou našeho působení, pomůže zintenzivnit naše sepětí s děním v 

regionech, kde jsme osobně přítomni. Většina z nás v nich žije nebo tráví svůj volný čas, sami projekty iniciujeme, 

propojujeme partnery mezi sebou. Máme prostě nadšený tým s velkým srdcem, který pro naše projekty dýchá. Co 

myslíš? 

Dana: Vnímám to stejně, pocházím z mladoboleslavského regionu. Narodila jsem se v Mnichově Hradišti a nyní žiji 

v Mladé Boleslavi. Žila jsem také ve Wolfsburgu. A i když jsme délkou našeho působení v podstatě stále takový 

benjamínek mezi českými firemními nadačními fondy, mám radost, jak nejen myšlenkově rosteme, nebojíme se 

inspirovat u těch nejlepších. A to i v zahraničí, třeba v oblasti odpovědné správy našich finančních prostředků. Je 

skvělé vidět, kolik se nám v našich regionech podařilo iniciovat nebo podpořit myšlenek a jak naše regiony rostou 

společně s námi. Jaké jsou další plány? 

Ladislav: Přesně jak říkáš, neustále nasáváme zpětnou vazbu od našich partnerů i nové podněty z inspirativních, 

nejen zahraničních příkladů. Například Bloomberg Philanthropies nás inspiroval svým přístupem k proměně 

amerických měst prostřednictvím pouličních maleb. Pro mě zůstává klíčový cíl nadačního fondu stále stejný – 

tvořit z regionů místa, kde se dobře žije. Nebojíme se ale změn a ani nemůžeme, protože kolem nás jednoduše 

probíhá vědeckotechnická revoluce. Ještě větší důraz tak budeme klást na vzdělávání, mezigenerační dialog a 

celkově budování odolnosti v mnoha oblastech, ať už environmentální, nebo sociální. Chceme, aby regiony z této 

transformace vyšly posílené a odolnější. 

Dana: To si přejeme určitě všichni. Ze své pozice ve správní radě mám radost z množství a šíře záběru našich 

grantových programů, které na mikroúrovni zásadně pomohou vypořádat se se změnami okolo nás. Zároveň podle 

mě ještě poroste význam strategických projektů, řešících klíčové potřeby Mladoboleslavska, Rychnovska a 

Vrchlabska. Budou vyžadovat naši hlubokou znalost i pozornost. Skvělá je například spolupráce s Mladou Boleslaví 

nad tématem Impact Hubu v budově Klementinky nebo také dialog, který vedeme s kolegy z Odborů KOVO nad 

potřebami zaměstnanců v našich regionech. Samozřejmě na změny musíme reagovat i my v rámci nadačního 

fondu, proto mě těší diskuse, kterou vedeme nad odpovědnou správou našich finančních prostředků, abychom 

mohli být partnery našich regionů i v budoucnu. 



 
 

 

Ladislav: Ano. A nic z toho nedokážeme bez našich partnerů, kterým bych tímto rád ještě jednou srdečně 

poděkoval. Našemu zakladateli, Odborům KOVO, místním samosprávám, místním komunitám, veřejně 

prospěšným organizacím, odborným garantům, ale i spoustě skvělých zástupců soukromého sektoru se zájmem o 

své okolí. Je radost vás mít po boku a já už se moc těším na další malé i velké věci, do kterých se společně 

pustíme! 

 

3) LIDÉ NADAČNÍHO FONDU 

 
Klaus Zellmer – Předseda dozorčí rady 

Jako předseda dozorčí rady jsem hrdý na to, že jsem součástí nadačního fondu jako aktivního nástroje strategie 

společnosti Škoda Auto v oblasti ESG, který svými aktivitami zároveň doplňuje strategii udržitelnosti Škoda Auto a 

koncernu Volkswagen. Naše činnost vychází z odkazu našich zakladatelů Václava Klementa a Václava Laurina, a 

zdůrazňuje význam rozvoje veřejných prostranství a posilování partnerství s obcemi a místními komunitami. 

Skvělým příkladem toho, jak může fungovat spolupráce mezi veřejným a soukromým sektorem, je lávka pro pěší a 

cyklisty u Česany v Mladé Boleslavi, kterou jsme v roce 2023 slavnostně otevřeli. Tento a mnohé další projekty 

podporující komunity a rozvoj regionů, jsou pro vás zaznamenány v tomto dokumentu. Doufám, že pro vás budou 

stejně inspirativní jako pro mě.   

 

Maren Gräf – Členka dozorčí rady 

Jako člence představenstva Škoda Auto za oblast Lidé & Kultura jsou mi blízká témata týkající se sociální 

udržitelnosti. Jsem přesvědčena, že je důležité se zaměřit i na ta méně populární, ale zásadní témata, jako je 

diverzita, inkluze a sociální spravedlnost. Spolu s mým týmem se zaměřujeme na podporu sociálně udržitelného 

prostředí zejména prostřednictvím vzdělávání, dostupné mobility a dobrovolnictví. Je pro nás důležité, aby náš 

nadační fond měnil věci k lepšímu. Je důležité vedle velkých zvučných témat neopomíjet, že stejně zásadní je i 

podpora individuální. Právě proto jsme dlouhodobým partnerem platformy znesnáze21, kde společně s aktivními 

zaměstnanci podporujeme sbírky na nelehké lidské osudy v regionech, kde působíme. Rok 2024 bude rokem oslav 

5. výročí našeho nadačního fondu. Jako součást oslav plánujeme spustit crowdfundingové kampaně na 

společností často opomíjená, marginalizovaná témata, která ale mají zásadní vliv na jednotlivce a místní komunity. 

Holger Peters – Člen dozorčí rady 

Jsem rád, že se mohu jako člen dozorčí rady NFŠA podílet na zajištění dlouhodobé finanční udržitelnosti našeho 

nadačního fondu. Moje role zahrnuje především dohled nad financemi a zajištění, aby naše projekty byly v souladu 

se strategií udržitelnosti Škoda Auto a koncernu Volkswagen. Věřím, že pečlivé finanční plánování a efektivní 

využívání zdrojů nám umožní pokračovat v podpoře projektů, které mají pozitivní a dlouhodobý dopad na regiony, 

ve kterých působíme. Naším cílem je nejen podporovat inovace a rozvoj, ale také zajistit, aby naše činnost byla 

dlouhodobě udržitelná a přinášela prospěch místním komunitám. 

Bohdan Wojnar – Člen dozorčí rady 

Jsem rád za to, že se jako člen správní rady NFŠA mohu podílet na takovém množství zajímavých projektů, které 

rozvíjí naše regiony. Třeba vznik coworkingového centra HUB Mladá Boleslav, které navazuje na celosvětovou 

myšlenku Impact Hubu zaměřenou na projekty s pozitivním dopadem na komunitu a mezigenerační dialog. Toto 

nové centrum, jehož pilotní program jsme společně s městem Mladá Boleslav spustili, bude klíčovým hráčem v 

nadcházející transformaci automobilového sektoru, kterému město čelí. Věřím, že díky našemu inovativnímu 

přístupu a důrazu na spolupráci se centrum stane významným místem pro rozvoj a vzájemnou inspiraci. 

Michal Kadera – Předseda správní rady 

Příprava výroční zprávy je vždy momentem, kdy máme příležitost se ohlédnout za uplynulým rokem. Letos je 

ohlédnutí ještě výjimečnější tím, že má Nadační fond Škoda Auto za sebou pět let od založení, tudíž si přirozeně 

rekapituluji, kam jsme se od roku 2018 posunuli a co vše se nám podařilo. Zejména mě těší spolupráce s 

odbornými partnery a zkvalitňování hodnoticího procesu projektů přihlášených do našich grantových výzev. V 

https://www.znesnaze21.cz/nf-skoda-auto


 
 

 

roce 2023 jsme zaznamenali příliv finančních prostředků od dalších dárců, což nám umožňuje odpovědně 

redistribuovat prostředky tam, kde jsou nejvíce potřeba, a je to zároveň i forma skvělé zpětné vazby na naši 

činnost. Jedním z největších milníků roku 2023 je vznikající Hub v Mladé Boleslavi v bývalém sirotčinci Václava a 

Antonie Klementových, který jsme pomohli nastartovat. Dalším významným úspěchem bylo dokončení lávky přes 

Jizeru u Česany od architekta Pleskota. Tyto projekty jsou skvělým příkladem toho, že naše práce spočívá v 

propojování míst i lidí – místních komunit, veřejné správy a neziskových organizací. Společně totiž dokážeme 

mnohem více. 

Dana Němečková – Členka správní rady 

Jsem aktivně zapojená v několika místních spolcích. Proto, když se za rokem 2023 v nadačním fondu ohlédnu, 

jsem především ráda za možnost se podílet na procesu hodnocení grantových žádostí na podporu občanské 

společnosti. Během poznávání přihlášených projektů člověk blíže pochopí zdánlivě drobné výzvy komunitních 

projektů. U našich grantových výzev jsme se snažili zaměřit na ještě hlubší pochopení potřeb jednotlivých projektů 

včetně identifikace výzev, kterým čelí. Ve větším měřítku jsme se také intenzivně věnovali řešení dlouhodobé 

finanční udržitelnosti a rozvoje nadačního fondu. Ten vyžaduje nejen finanční stabilitu, ale i silnou komunitu 

partnerů, podporovatelů i expertů na odborná témata. V roce 2023 jsem se proto jako členka správní rady 

soustředila na nalezení rovnováhy mezi mikro a makro úrovněmi, kde pochopení konkrétních potřeb komunit jde 

ruku v ruce s širším strategickým plánováním a právě zmiňovanou dlouhodobou udržitelností. Věřím, že podpora 

není jen o finančním daru, ale také o budování pevných vztahů s partnery, vzájemné inspiraci, pomoci s 

profesionalizací a neustálém vzdělávání. 

Sandra Lacinová – Členka správní rady 

Jako ředitelka Škoda Auto Vysoké školy se denně setkávám s mladou generací, se kterou se snažím najít 

společnou řeč. Mladí lidé nám otevírají nové možnosti svými jedinečnými perspektivami. Jako matka tří synů si 

uvědomuji, že právě oni budou hybateli důležitých změn a inovací, které ovlivní naše životy. Zážitek s 

diagnostikovaným ADHD a péčí o mého nadaného syna mi otevřel oči ohledně důležitosti poskytování podpory 

nejenom dětem, ale také jejich rodinám. Proto jsme na konci roku 2023 s kamarádkou založily komunitní centrum 

Via Connecta, kde propojujeme lidi s podobnými životními zkušenostmi. Pomáháme jim budovat podporující 

prostředí pro jejich mimořádné děti. V Nadačním fondu Škoda Auto podporujeme zapojení dětí a studentů 

prostřednictvím zahraničních stipendií, kulturních akcí a inovativních projektů. Věřím, že investice do vzdělání 

mladých lidí je nejlepší investicí do budoucnosti. Současně chci mladým lidem ukázat, že jejich hlas je důležitý a 

jejich myšlenky mohou změnit svět. 

Martin Hrdlička – Člen dozorčí rady 

V roce 2023 jsem měl největší radost z toho, jak se díky grantové výzvě Kultura má zelenou daří postupně 

identifikovat kvalitní projekty, které přináší nový typ kultury do našich regionů. Živoucí kulturní scéna je zásadním 

prvkem identity každého regionu, posiluje sepětí obyvatel s regionem. Rád sleduji, jak se například z Roku na 4 

doby stává stálice kulturních akcí na Mladoboleslavsku nebo vzkvétá prostor pro alternativní kulturu a komunitní 

aktivity Pluhárna. Dalším příkladem úspěšných projektů je Krkonošská cena za architekturu podněcující dialog o 

podobě veřejného prostoru. V duchu hesla Egona Schieleho „Umění nemůže být moderní, umění je věčné.“ se 

odráží náš přístup ať už v hledání Zapomenutých příběhů z historie regionu až po experimentální současné umění a 

architektonické vize budoucnosti. 

Ladislav Kučera – Ředitel NFŠA 

S Nadačním fondem Škoda Auto jsem po celou dobu – od jeho prvních krůčků po nedávné páté narozeniny. 

Každodenně se zde snažím propojovat závazky globální strategie Škoda Auto v oblasti udržitelnosti s realizacemi 

menších projektů s často velkým regionálním dopadem. Ať už jde o grant Krakonošovy zahrádky na podporu 

biodiverzity, který je mi blízký nejen kvůli mému vzdělání, ale i kvůli rodinné farmě, které se věnuji ve volném čase. 

Nebo třeba o naše aktivity v oblasti vzdělávání, jež mimo jiné studentům vrchlabského gymnázia přinesly možnost 

pracovat s programovatelným robotem, kterého pojmenovali Edgar. Obrovsky důležité je pro NFŠA také téma 

mezigeneračního dialogu s cílem napomáhat harmonickému soužití mladých i starších, a tím rozvoji našich regionů. 

V neposlední řadě nesmím zapomenout na skvělé partnery z řad veřejné správy, organizací i jednotlivců, díky nimž 

je každý můj den v práci plný inspirace. 



 
 

 

Michal Čapek – Projektový manažer 

Práce v nadačním fondu mě baví a naplňuje. Nejsem sice zdejší – mé bydliště je těsně za hranicemi našeho regionu 

nedaleko Staré Boleslavi, ale díky pěti letům působení zde se Mladoboleslavsko stalo mým druhým domovem. Je 

to opravdu skvělý pocit podílet se na věcech, které mají na váš domov přímý, hmatatelný dopad. Jsem opravdu 

hrdý na projekty, u kterých jsme byli na samotném počátku a které se díky poctivé přípravě a dobré spolupráci s 

partnerskými městy podařilo dotáhnout. Lávka přes Jizeru na Krásné louce, lávka přes dálnici u Mnichova Hradiště 

nebo biotopové koupaliště v Kosmonosech jsou těmi nejhezčími příklady. Komunitní centrum Pluhárna v Mladé 

Boleslavi je také skvělým příkladem spolupráce více subjektů a velice mě těší, že se mu daří a přináší občanům 

regionu alternativu v aktivním trávení volného času. Pyšný jsem i na malé, drobné projekty, které vznikají díky 

nadšení lidí ve všech koutech našich regionů. Věřím, že kvalitu života nejvíce ovlivňují věci drobné, s nimiž se 

setkáváme v každodenním životě a které vznikají díky kreativitě, nadšení a pozitivnímu přístupu jednotlivců. Věřím, 

že i díky naší práci se budou řady takto motivovaných aktérů veřejného života rozrůstat. To je myslím slibný výhled 

do budoucna! 

Ondřej Novák – Projektový manažer 

Bydlím v Mladé Boleslavi a za více než pět let svého fungování ve fondu vnímám posun, kterým jsme si my i okolí 

prošli. V naší vizi, angažovanosti všech členů týmu, v hloubce a kvalitě spolupráce s partnery nebo v adaptabilitě na 

stále přicházející nové výzvy a ochotě učit se novým věcem. U organizací, s nimiž spolupracujeme, vidím touhu po 

neustálém rozvoji. Jsou pro mě a ostatní inspirací. Snažíme se jim to vracet a podporovat jejich fungování a růst 

posilováním klíčových kompetencí. Naše Akademie pro neziskovky a projektové workshopy jsou základem, na 

kterém chceme stavět a dále ho rozvíjet, abychom podpořili sdílení zkušeností a posílili klíčové dovednosti pro 

efektivní fungování nejen neziskového sektoru. 

Kristýna Červinková – Manažerka komunikace 

Práce v nadačním fondu mi umožňuje věnovat se tématům, která jsou pro mě smysluplná a mají dopad. Mám 

radost, že se jim mohu věnovat právě v regionu a městě, kde jsem se narodila a kde se stále cítím doma. Jsem 

takový poutník – žiju částečně v Praze, Liberci a právě i v Mladé Boleslavi. To mi dává obrovskou možnost 

navnímat z mnoha pohledů rozdílná města a život v nich a inspirovat se tak nejen na poli kultury, kterou mám v 

nadačním fondu na starosti. Ráda cestuji i ve volném čase, naposledy jsem utekla s krosnou objevovat hory kolem 

italského jezera Como. Vařit si v ešusu na úpatí kopce, kam se člověk dostane jen po svých, co chtít víc? Vracím se 

vždy plná inspirace – třeba jak posunout naše komunikační aktivity zase o kus dál. Už jste se začetli do některého z 

našich článků na webu Nové regiony? 

Jan Kluger – Finanční manažer 

V Mladé Boleslavi jsem vystudoval Škoda Auto Vysokou školu. Za tu dobu, co v NFŠA působím, jsem se začal 

věnovat řadě témat, která mě opravdu zajímají. Jedním z nich je odpovědnost za finanční řízení. Tato oblast je pro 

mě extrémně důležitá, protože reflektuje stabilitu a odpovědnost vůči projektům, které se snažíme rozvíjet s 

našimi partnery, a vůči našemu zakladateli. Dynamický svět financí vyžaduje velkou pozornost a flexibilitu, což bývá 

náročné. Proto se ve volném čase věnuji sportu, který mi pomáhá udržovat rovnováhu mezi pracovním a osobním 

životem, ale také mi vedle fyzické aktivity poskytuje prostor pro mentální odpočinek a nové nápady. Za dobu 

svého působení ve fondu jsem se setkal s opravdu pestrou skupinou inspirativních a zajímavých lidí. To mi dodává 

velkou motivaci a energii, kterou se snažím směrovat do rozvoje nejen fondu, ale především našich regionů. 

Veronika Teplá – Regionální ambasadorka Škoda Auto a partnerka projektů z Vrchlabí 

Věřím, že vzdělávání je základem celé naší společnosti. Jako maminka tří dětí se navíc každý den přesvědčuji o 

tom, jak významně nás ovlivňují zkušenosti z prvních let života a dospívání. Za pravdu mi dává také akademický 

výzkum – některé z nejtěžších společenských výzev dneška mají kořeny právě v raných fázích lidského života, což 

s sebou později nese značné náklady pro jednotlivce, jejich rodiny, společnost i ekonomiku. Zkrátka každá koruna 

investovaná do programů na podporu vzdělávání se nám v budoucnu vrátí několikrát. V nadačním fondu se proto 

podílím především na projektech zaměřených na předškolní a základní vzdělávání a zajišťuji propojení mezi 

aktivitami NFŠA a ŠA v regionech. Jsem skautka, certifikovaná mentorka Mezinárodní ceny vévody z Edinburghu v 

ČR a věřím, že pozitivní podpora v prvních letech života může sehrát zásadní roli při utváření naší budoucnosti. 

https://www.noveregiony.cz/


 
 

 

Jakub Jedlinský – Regionální ambasador Škoda Auto a partner projektů z Kvasin 

Jsem regionální patriot srdcem i duší, který svůj rodný kraj miluje natolik, že jsme zde s manželkou založili rodinu a 

máme spolu dvě krásné dcery. I proto se snažím z Rychnovska dělat místo, kde se nám všem společně bude dobře 

žít. Ve Škoda Auto působím již sedm let a vše, co zde dělám, má pro mě hluboký význam a jsem rád, že můžu 

zajišťovat propojení mezi aktivitami NFŠA a ŠA v regionech. Od chvíle, kdy vznikl Nadační fond Škoda Auto, jsem 

se více zaměřil na strategické plánování, udržitelnost a budování partnerství. Hledám nové projekty a rozvíjím je, 

od veřejného prostoru a urbanismu až po zdravotnictví a dopravu. Mým koníčkem je fotbal a jako trenér vím, že 

kvalitní tým a schopnost vydržet až do posledního hvizdu jsou klíčové nejen na hřišti, ale i v životě. 

 

 

4) O NADAČNÍM FONDU 

 
Kdo jsme 

Jsme Nadační fond Škoda Auto a náš příběh se začal psát na konci roku 2018, kdy fond založila společnost Škoda 

Auto, aby jeho prostřednictvím podpořila a spoluvytvářela rozvoj výrobních regionů Škoda Auto v České 

republice. Začali jsme na Mladoboleslavsku, následně jsme v roce 2021 pokračovali do Rychnovska a Vrchlabska. 

Naším cílem bylo navázat na filantropickou činnost zakladatelů společnosti Václava Klementa a Václava Laurina, 

kteří se vždy chovali odpovědně, podporovali nejen své zaměstnance, ale především pomáhali vytvářet důstojné a 

inspirativní prostředí pro všechny obyvatele Mladoboleslavska. Na jejich aktivity se snažíme navázat podporou 

sociálního a meziregionálního dialogu mezi partnery z řad státní a veřejné správy.  

Naším nejdůležitějším posláním je spojovat partnery z různých oblastí, podporovat výměnu zkušeností a přinášet 

nové a inovativní náměty. Pomáháme aktivním organizacím, institucím a lidem, kteří chtějí měnit svůj region k 

lepšímu. Výsledkem jsou projekty a aktivity s dlouhodobým vlivem, které dávají smysl a dělají z regionů lepší místa 

pro život. 

 

Jsme také hrdým členem Fóra dárců, od kterého jsme obdrželi i ocenění Známka kvality: firemní nadační fond. V 

roce 2023 jsme financovali projekty podporující rozvoj regionů za celkem 112,2 milionu Kč. Celkem 7,9 mil. Kč 

darovala Škoda Auto a dalších 1,6 mil. Kč externí dárci. Celkově jsme tedy navíc na naše aktivity získali 9,4 mil. Kč.  

 

Co děláme 

Strategické projekty 

Iniciujeme projekty, které přispívají k rozvoji regionů. Čerpáme inspiraci od nejlepších po celém světě, tyto 

ověřené myšlenky se snažíme aplikovat v rámci dialogu s našimi partnery tak, aby naše regiony a města odpovídaly 

potřebám občanů a zaměstnanců 21. století, ale nezapomínaly ani na hlasy zranitelných z řad seniorů, menšin nebo 

handicapovaných, které třeba nejsou vždy slyšet. U počinů, které nechávají dlouhodobý otisk ve městech i krajině, 

je pro nás důležitá nejen jejich funkčnost a estetická hodnota, ale především následné využívání lidmi, kteří zde 

bydlí či pracují. Spolu s obcemi, městy a dalšími partnery tak tvoříme lepší místa pro život. Podívejte se na výběr 

toho, co se nám podařilo v roce 2023. Více najdete v části Rozvoj veřejného prostoru. 

V roce 2023 jsme opět uspořádali Jóga Fest nebo akci zaměřenou na gaming a osvětu v moderních technologiích 

Future Playground. Prostřednictvím street art festivalu Město=Galerie jsme také dostali umění do ulic Mladé 

Boleslavi, vůbec poprvé vzniklo umělecké dílo i na zdi závodu Škoda Auto, vytvořila ho ilustrátorka Toy Box. 

Nesmíme zapomenout ani na festival kutilů a vynálezců Maker Faire, který byl poprvé ve všech našich regionech. 

Mnohem více se dočtete v části Jednotlivec v rámci komunity.  

 

 

https://www.skoda-auto.cz/
https://www.skoda-auto.cz/


 
 

 

Grantové výzvy 

V našich osmi grantových výzvách, reagujících na regionální potřeby, vzešlé z analytických studií a průzkumů 

veřejného mínění, se zaměřujeme na podporu občanské společnosti a komunitních aktivit, rozvoj kultury, dopravní 

bezpečnost a prevenci, pomáháme sociálním službám a také otevíráme zahraniční stipendia pro studenty 

středních škol. Nově jsme spustili grantový program Krakonošovy zahrádky, který se zaměřuje na podporu 

biodiverzity a druhové rozmanitosti. Celkem jsme v roce 2023 v grantových výzvách podpořili 151 projektů v 

hodnotě 25,9 milionu Kč, které uspěly u hodnoticích komisí, složených z nezávislých regionálních i nadregionálních 

odborníků ze soukromé a veřejné sféry. Na ukázku některých z nich se můžete podívat v části Podpořené 

projekty. 

Filantropie a vzdělávání  

Věříme v sílu jednotlivce a komunity. Jsme proto dlouhodobým partnerem platformy znesnáze21, jejímž 

prostřednictvím podporuje jednotlivce v tíživých životních situacích v regionech, kde působíme. Více se dočtete v 

části Jednotlivec v rámci komunity. 

Věnujeme se také formálnímu a neformálnímu vzdělávání. Chceme, aby vzdělávání bylo nejen kvalitní, ale také 

inspirativní a aby děti v objevování nových vědomostí a dovedností nacházely radost. Cílovými skupinami 

programů jsou jak školy ve všech vzdělávacích stupních, tak i zřizovatelé škol v jednotlivých regionech nebo 

poskytovatelé volnočasových aktivit a školní komunity. Jak nad vzděláváním přemýšlíme, to se dozvíte v části 

Vzdělávání. 

Pomáháme v rozvoji a profesionalizaci veřejně prospěšných organizací. Dlouhodobě podporujeme rozvoj 

kompetencí těch, kteří se snaží o pozitivní změnu svého okolí. Pravidelně pořádáme workshopy Jak napsat dobrý 

projekt, spustili jsme také Akademii pro neziskové organizace a sociální podniky, jsme partnerem soutěže 

Neziskovka roku, pořádané Nadací rozvoje občanské společnosti. Cílem těchto aktivit je podporovat 

profesionalizaci neziskových organizací, jejich vzdělávání a zvyšování povědomí o jejich důležitosti a konkrétních 

aktivitách mezi širokou veřejností. Více o spolupráci s NGOs najdete v části Spolupráce s veřejně prospěšnými 

organizacemi. 

 

Jak do děláme 

Základem našich aktivit je otevřený mezisektorový dialog mezi představiteli veřejné správy, neziskovým sektorem, 

odborníky i širokou veřejností. Hledáme společnou řeč nad projekty, které vedou k pozitivním změnám v regionu. 

Neomezujeme se pouze na finanční podporu projektů, ale také aktivně spoluvytváříme veřejnou diskusi, projekty 

sami iniciujeme a podílíme se na konečném výsledku. Během této cesty nezapomínáme ani na budování pevných a 

dlouhodobých partnerství a starost o veřejný zájem.  

Mezi naše klíčové partnery patří Odbory KOVO, které nám poskytují důležitý vhled do potřeb zaměstnanců a jejich 

rodin v regionech. V oblasti dopravní bezpečnosti musíme vyzdvihnout Platformu Vize 0, kulturní programy 

realizujeme společně s fondem Bohemian Heritage Fund, garantem pro oblast biodiverzity je Správa 

Krkonošského národního parku, a co se občanské společnosti týče, spolupracujeme s Radou vlády pro nestátní 

neziskové organizace a Asociací veřejně prospěšných organizací. 

Příklady dobré praxe si bereme jak z tuzemska, tak ze zahraničí a v rámci neustálého vzdělávání navzájem sdílíme 

naše zkušenosti, podporujeme diskusi, nasloucháme a povzbuzujeme kreativní nápady, které mohou zase o trochu 

více pomoci rozvoji komunit.  

Tolik potřebný dialog s obyvateli regionů potom vedeme mimo jiné i na facebookových stránkách Nové 

Boleslavsko, Nové Vrchlabsko a Nové Rychnovsko a prostřednictvím online magazínu Nové regiony. 

 

Kam směřujeme 

V roce 2024 chceme dále pracovat na dlouhodobém rozvoji našich regionů, organizací, které v nich působí, i nás 

samých. Navázat na vše, co jsme dosud dokázali, a rozvíjet projekty, které měly úspěch a získaly pozitivní zpětnou 

https://www.facebook.com/NoveBoleslavsko
https://www.facebook.com/NoveBoleslavsko
https://www.facebook.com/NoveVrchlabsko
https://www.facebook.com/NoveRychnovsko
https://www.noveregiony.cz/


 
 

 

vazbu. Stejně tak se na základě dialogu s partnery a žadateli chystáme vyhodnocovat nejen dopad realizovaných 

aktivit, ale také náš přínos v rámci spolupráce.  

Naším stále aktuálním tématem zůstává technologický rozvoj. V roce 2023 jsme společně s Královéhradeckým 

krajem darovali kolaborativního robota od firmy ABB studentům a studentkám Krkonošského gymnázia ve 

Vrchlabí. Vůbec poprvé se tak objevil robot tohoto typu na škole netechnického zaměření.  

Můžeme zmínit i konkrétní projekty, které se uskuteční v roce 2024. Díky dvěma proběhnuvším ročníkům 

Krkonošské ceny za architekturu, která podpořila diskusi o podobě veřejného prostoru a kvalitní architektuře, 

pomůžeme uskutečnění vůbec první Mladoboleslavské ceny za architekturu. Navázali jsme také dlouhodobé 

partnerství se spolkem 4Art, z. s., který do Mladoboleslavska přináší unikátní cyklus Rok na 4 doby, díky němuž se 

v regionu objeví umělci světového charakteru. 

Koncem roku 2023 jsme oslavili naše páté narozeniny. K nim si nadělíme novou vizuální identitu včetně loga a 

osvěžení postaviček „otců zakladatelů“ Laurina a Klementa. Nebudeme ale slavit sami – můžete se těšit na řadu 

aktivit, kde se společně setkáme nad tématy, která nám jsou blízká – regionální rozvoj, kultura, životní prostředí. 

Společně také pomůžeme těm, kteří si možná dovolit slavit nemohou. 

Těšíme se moc i na objevování zcela nových příležitostí a nápadů, které pomohou z našich regionů dělat ještě lepší 

místa k životu. Buďte u toho s námi!       

 

 

5) VÝBĚR PROJEKTŮ PODPOŘENÝCH V ROCE 2023 

 
Rozvoj veřejného prostoru 

Společně s partnery revitalizujeme veřejný prostor a pomáháme propojovat místní komunity. Vedle těchto 

pomyslných mostů jsme v minulém roce stáli u dokončení také tří mostů fyzických. Tedy lávky přes D10, která 

obnovuje historickou cestu z Mnichova Hradiště na vrch Horka směrem do Českého ráje. U stejného města se 

také místní dočkali přemostění přes řeku Jizeru v části nazývané „U Kofoly“. A nesmíme opomenout lávku přes 

řeku Jizeru u Česany v Mladé Boleslavi, která byla oceněna v soutěži Stavba roku Středočeského kraje 2023 a v 

prvním ročníku Mladoboleslavské ceny pro architekturu. Další stavbou, která v soutěži zazářila, je biotop 

Kosmonosy, který získal ve Stavbě roku zvláštní cenu za realizaci volnočasového areálu. 

Úspěchem je také záchrana historicky cenného brownfieldu v centru Mladé Boleslavi a jeho přeměna na komunitní 

centrum Pluhárna, kterou jsme iniciovali již v roce 2019 a společně s místními partnery postupně realizujeme. 

Dobré projekty potřebují čas a naslouchání veřejnosti, proto jsme společně s městem Mladá Boleslav vyslyšeli 

poptávku místních komunit a v roce 2023 realizovali rekonstrukci stěn a podlahy tak, aby prostor mohl ještě lépe 

sloužit potřebám místních spolků a volnočasovým aktivitám. Zapsaný ústav Pluhárna, jehož vznik jsme se zástupci 

tří místních spolků iniciovali, nyní prostor spravuje a podněcuje další prohlubování dialogu, aby centrum mohlo být 

místem pro setkávání různých generací, kterým zároveň dává možnost tvořit vlastní programovou náplň. 

V základní škole v Solnici na Rychnovsku jsme pomohli s půdní vestavbou, jelikož se škola potýkala s nedostatkem 

prostor. Vznikly učebny pro informatiku, výtvarnou a hudební výchovu. Ve druhé etapě budou vytvořeny prostory 

pro matematiku, zeměpis a cizí jazyky. Zároveň je v plánu i víceúčelová místnost, která by měla sloužit k 

volnočasovému vyžití žáků.  

Pomohli jsme také otevřít pobočku ZUŠ na zámku v Bělé pod Bezdězem. Dlouhodobě vedeme se zástupci města 

dialog o možné náplni činnosti tohoto jedinečného místa, jsme proto rádi, že památkově chráněný objekt prochází 

intenzivní rekonstrukcí, a zámecké jižní křídlo tak dnes díky společnému úsilí nabízí moderní výukové prostory. 

Grantové programy  

Fungující komunity hrají klíčovou roli v rozvoji regionů, proto pravidelně spouštíme grantové výzvy na podporu 

aktivit veřejně prospěšných organizací, obcí a vzdělávacích institucí. V roce 2023 jsme otevřeli osm grantových 



 
 

 

programů zaměřujících se zejména na posilování občanské společnosti a kultury, na rozvoj veřejného prostoru, 

dopravní bezpečnosti, sociálních služeb nebo i na zahraniční kulturně-studijní pobyty pro studenty středních škol. 

Nově jsme navázali na dlouhodobý projekt Stromky společnosti Škoda a spustili grantový program Krakonošovy 

zahrádky, který cílí na podporu druhové rozmanitosti. Garantem výzvy se stala Správa Krkonošského národního 

parku. V prvním roce se přihlásilo 38 projektů, ze kterých odborná hodnoticí komise vybrala 16 projektů. 

Podpořeny byly například projekty na navrácení kriticky ohrožených druhů zpět do přírody či na vybudování tůní, s 

jejichž vyhloubením pomohli dobrovolníci. 

Na hodnocení přihlášených projektů nejsme sami, odborná hodnoticí komise je složená z lokálních expertů i 

nadregionálních odborníků ze soukromé a veřejné sféry. Při jejím sestavování klademe důraz na zapojení garantů 

témat z různých oblastí. V tématu občanské společnosti spolupracujeme s Radou vlády pro nestátní neziskové 

organizace a Nadací rozvoje občanské společnosti, v oblasti dopravní bezpečnosti pak s Platformou VIZE 0. 

Odborníkem na kulturu je pro nás Bohemian Heritage Fund, v otázkách biodiverzity je garantem Správa KRNAP a 

Odbory KOVO MB nám zase poskytují důležitý vhled do potřeb zaměstnanců v regionech, ve kterých působíme. 

Posuzovat odbornou kapacitu žadatelů nám pomáhá Asociace veřejně prospěšných organizací ČR. 

Celkem jsme v roce 2023 v grantových výzvách podpořili 144 projektů v hodnotě 26,5 milionu korun. Více se o 

vybraných projektech dočtete v části Výběr z projektů podpořených v roce 2023. 

 

Vzdělávání  

V oblasti vzdělávání se snažíme vytvořit příznivé podmínky pro růst a rozvoj dětí a mládeže. Podporujeme nejen 

formální vzdělávání od mateřských až po vysoké školy, ale také spolupracujeme s poskytovateli volnočasových 

aktivit a podporujeme vzdělávání mimo školní lavice. Právě neformální vzdělávání má potenciál rozvíjet u mladých 

lidí hodnoty a postoje a také tzv. měkké kompetence, které jsou klíčové pro úspěšné uplatnění v zaměstnání i v 

dalším životě. Chceme, aby vzdělávání bylo nejen kvalitní, ale také inspirativní a aby děti v objevování nových 

vědomostí a dovedností nacházely radost. Dostupná data navíc poukazují na fakt, že již kvalitně nastavené 

předškolní vzdělávání může pomoci snížit nerovnosti ve vzdělávání a podpora v raném věku má mnoho dalších 

výhod, například ekonomickou návratnost. Včasná a kvalitní investice do rozvoje dětí přináší prokazatelné 

výsledky a do budoucna zvyšuje příjem státu. Jednoduše tak lze říct, že za každou jednu korunu investovanou do 

předškolního vzdělávání se vrátí až šestinásobek. 

Jeden z našich klíčových projektů EDU pro regiony se zaměřuje na systematickou modernizaci vzdělávání na 

základních školách, a to zejména prostřednictvím podpory pedagogického leadershipu a vedení škol. Projekt vznikl 

z iniciativy nadačního fondu v odborné spolupráci s organizací AISIS, z. ú., již v roce 2021 a úspěšně pokračoval i v 

roce 2023. Program je konzultován a odborně veden poradním expertním výborem, ve kterém má vedle zástupců 

fondu a organizace AISIS své zastoupení také Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy ČR, výzkumná 

nezisková organizace PAQ Research, SOFA a Národní pedagogický institut ČR. Tito partneři přinášejí do projektu 

expertizu, propojení na národní úroveň i aktuální data ze vzdělávací oblasti. V roce 2023 je projekt v regionech 

realizován i za podpory místních akčních plánů a dalších lokálních stakeholderů, kteří ovlivňují vzdělávání v územích 

na úrovni plánování. 

Důležité je pro nás také přinášet nové a inovativní přístupy do výuky. Příkladem takového projektu je Krkonošské 

gymnázium ve Vrchlabí, kde díky iniciaci a daru našeho nadačního fondu, dalších regionálních byznys partnerů a 

Královéhradeckého kraje začali využívat průmyslového robota (studenty pojmenovaného Edgar) nejen v rámci 

výuky informatiky a programování, ale dokonce i chemie či výtvarné výchovy. Tato interakce rozvíjí dovednosti 

dětí a otevírá jim svět robotiky a umělé inteligence, což může být v budoucnu jejich konkurenční výhodou. Tento 

projekt je navíc v ČR unikátní tím, že robot nemíří tradičně na technickou školu, ale podpoří mezioborové učení na 

gymnáziu. Měl by zde pomoci vytvářet stimulující prostředí tak, aby žáci i v rámci všeobecného vzdělávání začali 

projevovat zájem o vědu, techniku, inženýrství a matematiku, a to i mimo školní prostředí. Robot totiž nebude 

sloužit pouze místním, ale postupně ho bude využívat širší školní komunita, jako například další regionální školy či 

volnočasové kroužky.  

V září 2023 jsme se ve spolupráci s Českou radou dětí a mládeže také zapojili do projektu s názvem Darujeme 

kroužky dětem, který pomáhá rodinám ve zhoršené finanční situaci zajistit volnočasové aktivity pro své děti. Z 

výsledků kvalitativního výzkumu a doplňujícího dotazníkového šetření, které pro Českou radu dětí a mládeže 



 
 

 

během října až prosince 2023 zpracoval STEM, z. ú., vyplynulo, že 64 % českých rodin a 81 % ukrajinských rodin by 

bez podpory projektu Darujeme kroužky dětem nemohlo svým dětem zajistit volnočasové aktivity anebo by s tím 

mělo velký problém. Právě neformální vzdělávání a kroužky jsou důležité pro celkový rozvoj jednotlivců i celých 

komunit. Díky regionálnímu ukotvení a spolupráci s Odbory KOVO víme, že na řadu obyvatel zvyšující se životní 

náklady i klesající reálné mzdy nepříjemně doléhají. Proto této oblasti věnujeme zvláštní pozornost. 

Spolupráce s neziskovými organizacemi 

Stali jsme se iniciátorem a jedním ze zakladatelů vznikajícího coworkingového a inovačního centra, které rozšiřuje 

komunitní aktivity v historické budově Klementinky v Mladé Boleslavi. Ta kdysi sloužila jako sirotčinec, který vznikl 

díky iniciativě manželů Antonie a Václava Klementových. Ti v roce 1935 věnovali městu Mladá Boleslav stavební 

pozemek se zahradou a milion korun na výstavbu sirotčince i cenné papíry v téže hodnotě na jeho další provoz. 

Ambicí projektu je navázat na historický odkaz a vytvořit otevřený prostor, kde se propojí generace, aby mohly 

vznikat nápady s pozitivním a udržitelným vlivem na společnost. Společně s městem Mladá Boleslav a Impact 

Hubem jsme založili ústav Hub Mladá Boleslav, který se ve spolupráci se Středočeským krajem, Středočeským 

inovačním centrem a Škoda Auto Vysokou školou stará, aby Klementinka ještě více ožila komunitními, 

vzdělávacími a inovačními akcemi pro veřejnost, podnikatele, studenty i veřejně prospěšné organizace. Kromě 

pomoci pro začínající podnikatele a startupy jsme zde rozjeli novou iniciativu – Akademii pro neziskové organizace 

a sociální podniky, která nabízí komplexní vzdělávací, mentorský a poradenský servis a slouží jako platforma pro 

sdílení zkušeností lidí z neziskového sektoru. Jedná se o pilotní projekt, který budeme nadále dle zkušeností a 

cenné zpětné vazby dále rozvíjet. 

I v roce 2023 jsme opět společně s Impact Hubem Mladá Boleslav uspořádali sérii workshopů Jak napsat úspěšný 

projekt, kde sdílíme praktické tipy a know-how, jak připravit a napsat opravdu kvalitní projektový záměr, který 

bude mít dopad a dosažitelný a dobře formulovaný cíl. 

Veřejně prospěšné organizace podporujeme nejen přes grantové programy a nabízenými příležitostmi ke 

vzdělávání a rozvoji. Vnímáme, že je důležité ocenit také jejich práci, nasazení a transparentnost. Proto jsme 

partnerem soutěže Neziskovka roku, pořádané Nadací rozvoje občanské společnosti, která podporuje 

profesionalizaci neziskových organizací, pomáhá posilovat jejich vzdělávání a zvyšovat povědomí o jejich 

důležitosti a konkrétních aktivitách mezi širokou veřejností. Spolupracujeme také s Asociací veřejně prospěšných 

organizací ČR, společně s ní se snažíme pomáhat rozvoji organizací, které chtějí zefektivnit své fungování. AVPO 

ČR je také naším partnerem pro hodnocení transparentnosti organizací, které podporujeme v našich grantových 

výzvách. 

 

Jednotlivec v rámci komunity  

Novinkou je náš online magazín Nové regiony ve třech mutacích – Boleslavsko, Rychnovsko a Vrchlabsko. Můžete 

se v něm začíst do příběhů z historie, o významných regionálních osobnostech nebo lokálních fenoménech a 

tipech na výlety. Naším cílem je podpořit v lidech lásku k jejich regionu a hrdost na místo, kde žijí, a také přinášet 

nové zajímavé informace a pohledy. Pokračujeme také v našich komunikačních platformách na sociálních sítích 

Facebook a Instagram, kde dáváme prostor aktivním místním organizacím, spolkům, ale i jedincům a podáváme jim 

pomocnou ruku při komunikaci jejich veřejně prospěšných aktivit. 

Ale online světem to jen začíná. Naše aktivity přenášíme doslova do ulic, během street art festivalu Město=Galerie 

opět vzniklo několik „muralů“ (velkoplošných maleb), které obohacují veřejný prostor uměním a podněcují 

veřejnou diskusi. Vůbec poprvé se tvořilo i na zeď závodu Škoda Auto, kde vzniklo dílo české umělkyně Toy Box, 

která malbu věnovala všem, kteří nepřestali věřit svým snům a tomu, co se jim v životě děje, čelí s odvážným 

srdcem. Na zeď umístila i báseň Věřte v holky od americké básnířky Fran Winant. Podobné emocemi nabité umění 

chceme přinášet i nadále. Inspirací je nám růst podobných festivalů v Evropě i v USA. Věříme, že umění do ulic 

patří, nejlépe takové, které k lidem promlouvá – oprašuje historické příběhy nebo obnažuje palčivá témata 

současného světa.   

Opět jsme uspořádali Jóga Fest a uskutečnily se také festivaly Maker Faire, které podporují zdravou zvídavost 

k technice u všech věkových kategorií. V roce 2023 se nám podařilo je přinést do všech našich regionů, v Mladé 

Boleslavi už festival dobře znali, konal se zde již popáté. V Rychnově nad Kněžnou podruhé, úplnou premiéru zažili 

https://www.noveregiony.cz/


 
 

 

ve Vrchlabí. Festival propojuje zvídavé duše, inovátory i kreativní nadšence. Kutilové a vynálezci, z nichž spousta je 

i lokálních, během festivalu představují fascinující high-tech vychytávky a pořádají řadu workshopů. 

Již několik let jsme také partnerem platformy znesnáze21, skrze niž podporujeme sociální poradenství a 

jednotlivce z našich regionů v nelehkých životních situacích. Nedílnou součástí této spolupráce je také zapojení 

komunity sportovců z řad zaměstnanců Škoda Auto. V roce 2023 jsme byli patronem celkem 17 sbírek, díky 

aktivnímu zapojení zaměstnanců automobilky a jednotlivců z regionů naše celková finanční podpora převýšila půl 

milionu korun. Jednotlivé sbírky podporujeme i komunikačně, zveřejňujeme je na našich regionálních platformách, 

díky čemuž se do nich pravidelně zapojují i obyvatelé regionů. 

Někdy zase není potřeba finanční pomoci, ale stačí povzbudit, inspirovat nebo podat pomocnou ruku a ukázat, že 

cesta existuje. To je cílem akce Škoda Social Week neboli Týdne sociální péče, během nějž se představují lokální 

organizace na poli sociální péče. Akce si dala za cíl sdílet příklady dobré praxe, zvyšovat povědomí o sociálních 

tématech a propojovat výzvy zaměstnavatelů na poli zaměstnávání lidí s hendikepem nebo potřebou pečovat o 

své blízké s možnostmi neziskového sektoru. V nadačním fondu jsme se rozhodli partnerským organizacím pomoci 

s tvorbou propagačních medailonků, které jsme natočili společně s regionálními tvůrci. 

 

A) MLADOBOLESLAVSKO 

 

Charitativní mezigenerační projekt DM SOŠ a SOU Horky nad Jizerou 

Již počtvrté podpořil Nadační fond Škoda Auto mezigenerační aktivity žáků DM SOŠ a SOU Horky nad Jizerou a 

klientů 9 DPS na Mladoboleslavsku. Několik desítek dětí dostalo možnost se podívat na prkna, která znamenají 

svět, jednoho z nejstarších divadel v Evropě – Stavovského divadla v Praze – nebo do Hudebního divadla v Karlíně. 

Příští rok plánujeme dokonce Národní divadlo. Mnoho z těchto dětí pochází ze sociálně slabších rodin, a neměly by 

tak příležitost navštívit divadelní představení nebo se zúčastnit výletu do zahraničí. Díky podpoře nadačního fondu 

se jim plní jejich sny a také vznikají okamžiky, na které se nezapomíná. 

U našich žáků podporujeme také vzdělanost, kulturní přehled a smysluplné trávení volného času, čímž působíme 

prevenčně proti užívání návykových látek či duševním problémům, které jsou dnes čím dál častější. V poslední 

době se zaměřujeme také na taneční vystoupení ve spolupráci s taneční školou FIS v Mladé Boleslavi. 

Náš projekt není jen o kulturních akcích, ale také o lidské péči. Studenti a učitelé se zapojují například do výroby 

dekorací a perníčků pro klienty sociálních a zdravotnických zařízení a nyní se chystáme naše aktivity rozšířit o 

čtení a povídání u lůžka nemocných klientů. To je obohacující pro obě strany. V rámci tohoto vztahu totiž vzniká 

prostředí plné lásky, pochopení, pozitivní energie a času jeden pro druhého. Děkujeme všem, kteří ho jakýmkoliv 

způsobem podporují. 

PaedDr. Jana Huzilová / Autorka projektu a vedoucí vychovatelka DM 

Vybudování 11 tůní u Vlčího Pole a v PP Dymokurské louky 

Zadržení vody v krajině začíná být palčivým problémem dnešní doby. Díky Nadačnímu fondu Škoda Auto jsme 

mohli realizovat jednoduchá, ale unikátní opatření k řešení zadržování vody v krajině a na podporu druhové 

pestrosti.  

V přírodní památce Dymokurské louky, o kterou pečujeme již od roku 2016, jsme vytvořili mělké drobné vodní 

plochy na bývalém odvodňovacím kanále, který nevhodně odvodňoval dříve podmáčenou slatinnou louku s 

množstvím chráněných druhů rostlin. Tři tůně ve Vlčím Poli jsme vytvořili na dně bývalého rybníka. První zachytává 

vodu ze silničního příkopu. Druhá je schopna pojmout vodu, kterou nepobere tůň první. Druhou a třetí tůň napájí 

drobný potůček tekoucí pod místním hřbitovem. Tato soustava pojme vodu, která dříve jen „proplula kolem“. 

 

Již na jaře roku 2023 navštívili vodní plochy první obojživelníci. Velkou radost nám udělaly kuňky obecné a čolek 

velký. Přiskákali skokani štíhlí a objevily se první rosničky, které po setmění koncertují například i pro obyvatele 

nedalekého domova seniorů. 



 
 

 

Část vody z tůní se přirozeně odpaří a tím ochladí okolní klima, část se vsákne a podpoří blízké studny. Obyčejné, 

jednoduché, a přesto víceúčelové opatření, které v krajině potřebujeme my i zvířata. 

Mgr. Radomír Studený / hydrobiolog, ČSOP Klenice 

Kultura má zelenou s Pamětí národa 

„Zapomínat je snadné. Proto natáčíme a vyprávíme svědectví, která nesmějí zmizet.“ 

O to, aby tyto příběhy nebyly zapomenuty, se postarali dokumentaristé neziskové organizace Post Bellum, kteří 

zaznamenávali vzpomínky pamětníků z Mladoboleslavska pro online archiv Paměť národa u příležitosti 55. výročí srpnové 

okupace 1968. 

Jak se žilo ve městě, kde po roce 1968 na ulicích a v obchodech běžně zněla ruština? Jaká byla návaznost na utajený 

vojenský prostor Ralsko? A jak vypadalo soužití Čechů a několika tisíc okupantů přímo v Boleslavi? Šlo o pokojnou 

koexistenci, nenávist, nebo někdy dokonce o výhodný obchod? To jsou otázky, které zněly v novém dokumentu 

Mladoboleslavsko ve stínu okupace a na které jsme se s hosty PhDr. Prokopem Tomkem, Ph.D., historikem Vojenského 

historického ústavu Praha, a Mgr. Lukášem Nachtmannem, historikem a vedoucím archivu společnosti Škoda Auto 

Muzeum, pokoušeli na projekcích pro školy a veřejnost najít odpovědi. 

Finanční příspěvek Nadačního fondu Škoda Auto nám umožnil uchovat nehmotné kulturní dědictví mladoboleslavského 

regionu a za tuto podporu, důvěru a spolupráci moc děkujeme. 

Michaela Pavlátová / Ředitelka Paměti národa Severní Čechy 

Markétina dopravní výchova 

Společně usilujeme o bezpečnější silnice, což vyžaduje zodpovědné a ohleduplné chování všech účastníků 

silničního provozu. Tohoto dlouhodobého cíle se snažíme za podpory Nadačního fondu Škoda Auto dosáhnout v 

rámci projektu Markétina dopravní výchova. Věříme, že kvalitní a komplexní dopravní výchova formuje budoucí 

generaci odpovědných chodců, cyklistů i řidičů. 

V minulém roce jsme zorganizovali seminář pro pedagogy, uskutečnili jsme 20 dopoledních programů Dny s 

dopravní výchovou na základních školách a představili program pro středoškoláky, který je vtáhl do role 

záchranářů a vyšetřovatelů dopravních nehod. 

Věříme, že se nám díky našim aktivitám v oblasti dopravní výchovy daří snižovat dopravní nehodovost, zejména u 

dětí a mladistvých. Děkujeme za vaši důvěru a podporu, která nás motivuje dělat to, co děláme, jak nejlépe umíme. 

Mgr. Markéta Novotná / Metodička dopravní výchovy Týmu silniční bezpečnosti, Bezpečně na silnicích o. p. s. 

Instalace píšťalových varhan v kostele sv. Františka Serafínského v Kněžmostě 

Práce jak na kostele, říká se. V našem případě je to velká pravda. Při založení spolku na podporu kultury jsme 

hledali vhodný prostor pro pořádání našich akcí. Jedinou možností byl místní kostel, který byl v té době v 

zuboženém stavu, a bylo tak nezbytné určit si priority, kde začít. Začátky byly těžké, jako ostatně všude jinde, ale v 

komunitě, která se kolem nás postupně vytvořila, jsme měli vždy velikou podporu. 

Naším prvním úspěchem bylo navrácení původních figur betléma, které patřily kostelu od začátku 20. století. Tady 

začala naše spolupráce s Nadačním fondem Škoda Auto. První grant, který jsme dostali, byl na kované brány k 

betlému a Božímu hrobu. Po tomto úspěchu se naše kulturní akce rozjely naplno, především v období Velikonoc a 

adventu. V minulém roce nás nadační fond podpořil při koupi repasovaných varhan, které dodávají zvuk nejen 

našim akcím. Myslíme si, že bychom takovýchto výsledků nedosáhli, nebýt vaší pomoci. 

Zdeněk Zdobinský / Předseda Spolku přátel kultury Kněžmost 

 

 

 

 



 
 

 

 

B) RYCHNOVSKO 

 

Homesharing pro pečující rodiny v Královéhradeckém kraji 

Centrum Orion už více než 25 let pomáhá dětem i dospělým osobám s postižením a jejich rodinám, a to zejména 

na Rychnovsku. Naším klíčovým posláním je, aby všichni členové rodin mohli žít aktivním a plnohodnotným 

životem, což zahrnuje i postupné osamostatňování osob s postižením. V Centru Orion je k dispozici zázemí, kde si 

postupně zvykají na pobyt mimo rodinu, a to i přes noc nebo na celý víkend. Rodiče si zatím odpočinou, naberou 

nové síly či zařídí, co je potřeba. 

Jednou z našich aktivit, která rodinám ulehčuje jejich péči, je od roku 2021 takzvaný homesharing, jehož proces 

řídíme a koordinujeme. Dobrovolník, tzv. hostitel, si bere postižené dítě pravidelně do péče, třeba na pár hodin v 

týdnu. Děti s postižením si tak postupně zvykají na jiné prostředí, budují nové vztahy a získávají různé zkušenosti a 

dovednosti. Zejména se učí být mimo rodinu, čímž se postupně osamostatňují. Hostitelům homesharing přináší 

radost a pocit, že něco udělali pro to, aby se nám všem žilo lépe. Pečující rodině přináší odpočinek, možnost 

vydechnutí, načerpání nových sil – prostě chvilku jen pro sebe. 

Mnoho rodin však na pomoc stále čeká. Díky podpoře Nadačního fondu Škoda Auto a laskavých lidí to ale budeme 

moci změnit. 

Mirka Červinková / Ředitelka Centra Orion, z. s. 

Analýza intenzit vozidel a jejich rychlosti na průjezdním úseku obce Dobšín 

Statistické šetření v obci Dobšín ukázalo, že na jednom úseku obce se téměř 80 % řidičů pohybuje rychlostí 

přesahující povolenou rychlost. Z tohoto počtu pak přibližně 41 % překračuje rychlost o více než 11 km/h. Jedná 

se o jeden z nejhorších výsledků statistického měření na celém území České republiky, a tak jsme se rozhodli to 

řešit. 

V této oblasti zároveň chybí chodníky pro chodce či cyklisty a kvůli turistickému ruchu je zde vyšší intenzita 

pěších pohybujících se na vozovce. Nasazení přesvědčivé atrapy měřicího systému doplněného adekvátním 

dopravním značením si klade za cíl snížit počet těch, kdo překračují povolenou rychlost v této oblasti. Jedná se o 

dočasné řešení spojené se zavedením plnohodnotného systému měření rychlosti a s nutností koordinace s 

lokálními úřady. Tento krok je považován za základní stavební kámen k dosažení bezpečnější dopravní situace v 

Dobšíně pro všechny účastníky silničního provozu. 

Jaroslav Černý / Starosta obce Dobšín 

PFestival bořící předsudky 

PFerdí PFestival je tradiční akcí, která se koná v areálu Ústavu sociální péče pro mládež Kvasiny a má za cíl 

propojovat svět lidí s postižením a ten náš. A zatím se ukazuje, že nám to propojování jde! Cílem festivalu je přinést 

společnou zábavu, zapojit lidi s postižením i bez něj do jednoduchých hromadných aktivit a snížit tak sociální 

zdrženlivost. A zároveň zlepšit míru porozumění mezi lidmi. 

Festival dostal významnou podporu od nadačního fondu, se kterým dlouhodobě spolupracujeme. Akci navštívilo 

celkem 700 místních a na své si přišly hlavně rodiny s dětmi, pro které byl připraven bohatý program, kouzelník 

nebo krásný dětský koutek. Z hudebních interpretů vystoupila kapela Bombarďák nebo zpěvák Voxel. Zároveň si 

vážíme i každoroční spolupráce se ZUŠ Rychnov nad Kněžnou, zejména s jejich kapelami Colorband a Nona. Už teď 

se těšíme na další ročník. 

Mgr. Iva Laštovicová / Zástupkyně ředitele    

Přírodní zahrada – učebna pod širým nebem 

V Ekocentru A Rocha Krupárny se nachází areál přírodní zahrady se sedmi tůněmi a rybníčky. Nadační fond Škoda 

Auto ekocentrum významně podpořil instalací čtyř interaktivních tabulí, které pomáhají nejen malým dětem se 

rychle a srozumitelně zorientovat v na první pohled složitých vztazích v ekosystému. Děti tak mohou hravou 

formou objevovat svět hmyzu, květin, říčních ptáků a jejich životní způsoby, od lovu potravy až po hnízdění. 



 
 

 

Zábavné a zároveň poučné aktivity dávají možnost se ponořit pod hladinu říčky za larvami chrostíků, objevit 

rybaříkovu hnízdní noru v hlinitém břehu nebo prozkoumat mechovou chaloupku mezi břehovými kameny. Jedná 

se o jednoduché a hravé učení, které dětem snadno předává zajímavé informace. Součástí expozice jsou také 

citáty k zamyšlení z biblické knihy Žalmů (Ž 104) od krále Davida, který vypráví o ptácích hnízdících v říční nivě a o 

jejich příjemném zpěvu ozývajícím se z větví. 

Pavel Světlík / Ředitel 

Semináře primární prevence pro ZŠ a SŠ 

Díky projektu Semináře primární prevence pro základní a střední školy se nám podařilo oslovit přes 1300 žáků a 

studentů. Semináři se snažíme dětem a dospívajícím předat informace o tématech dospívání, jako jsou sexualita, 

závislosti, puberta, šikana, nástrahy kybersvěta a další. Semináře jsou interaktivní, plné příběhů a humoru, nestraší 

a netraumatizují. 

Máme radost, že žáci i učitelé naše programy hodnotí velmi pozitivně a otevřela se nám cesta ke spolupráci s 

dalšími školami v regionu. Lektoři seminářů projektu jsou také pracovníci Nízkoprahového zařízení pro děti a 

mládež Centrum 5KA. V rámci seminářů tak mohou velmi přirozeně nabízet další návaznou odbornou pomoc. 

Ještě jednou moc díky za skvělou spolupráci ve prospěch mladé generace na Rychnovsku!  

Mgr. Martin Vlasák / Senior lektor a garant programů primární prevence OD5K10, z. s. 

 

C) VRCHLABSKO + JILEMNICKO 

 

Centrum handicapovaných lyžařů 

 

Spolupráce Centra handicapovaných lyžařů s Nadačním fondem Škoda Auto probíhá již řadu let.  Centrum vzniklo 

před 25 lety díky současným instruktorům v zimních střediscích Krkonoš. Původní cíl zaměřený na lyžování lidí s 

postižením se díky podpoře nadačního fondu rozrostl do komplexního programu, který učí lyžovat lidi s různými 

typy zdravotního znevýhodnění. Díky partnerům je projekt finančně dostupný všem sociálním vrstvám a 

každoročně se do něj zapojuje přes 100 lidí s handicapem. Součástí našeho týmu je přes 200 dobrovolníků a 

skupina 25 licencovaných instruktorů podílejících se na realizaci výukových kurzů. 

Od roku 2005 jsme se zaměřili na výkonnostní parasport a postupně rozšířili náš projekt o sportovní program, 

kterým za posledních 20 let existence prošlo 80 % všech českých reprezentantů. Pořádáme také mezinárodní 

závody pro tělesně, spasticky a zrakově postižené alpské a jinak znevýhodněné lyžaře a poskytujeme sportovní 

přípravu všem českým paralyžařům. V roce 2022 se nám podařilo rozšířit program o tým PARA NORDIC a 

snowboarding (SBX) s tréninkovými kempy ve Vrchlabí i v zahraničí. 

Marek Dušek / Předseda spolku 

 

Krkonošská cena za architekturu   

  

Podpora Nadačního fondu Škoda Auto je pro regionální projekt Krkonošské ceny za architekturu životně důležitá. 

Již v roce 2021 jsme se rozhodli do českého prostředí přinést pohled a kritéria regionální ceny za architekturu 

inspirované „sousedským“ přístupem hodnocení, který známe ze zahraničí, avšak v Česku je zcela nový. To se nám 

podařilo s podporou MAS Krkonoše, NFŠA a záštitu projektu poskytla Správa Krkonošského národního parku. 

Do diskuze o rozvoji území, o spolupráci s developery a územním plánování se kromě expertů hojně zapojili také 

zástupci místních samospráv a lokální podnikatelé. Díky putovní výstavě vizuálů oceněných staveb byly 

uspořádány další debaty odborníků s místními obyvateli, a vznikla dokonce neformální „údolní rada architektů“, 

která lokálním samosprávám umožnila sdílet expertizu, na kterou samostatně nedosáhly.  

Během dvou let se úzkému týmu organizátorů podařilo vystavět základy akce, na nichž bychom v dalších letech 

rádi vybudovali tradiční regionální event, v rámci kterého mají možnost se setkat starostové, architekti, odborníci i 



 
 

 

místní a v neformálním prostředí probrat problematiku rozvoje území. A také se seznámit s dobrými příklady z 

praxe i kvalitními počiny, které posouvají dopředu region, kde všichni společně pracují, podnikají, ale především žijí. 

Ing. arch. Josef Smutný / Zakladatel Krkonošské (a Mladoboleslavské) ceny za architekturu 

Modrej život – krkonošské komunitní ocenění pro ty, kteří pomáhají 

 

Pozitivní vzory jsou důležité. Jako společnost často oceňujeme velké výkony, ale pozitivní činy všedních dní a 

pomoc druhým zůstávají bez zásadního povšimnutí. Běžní lidé jsou hybatelem společenského života a rozvoje 

veřejného prostoru. Díky jejich úsilí se budují mezilidské vztahy, ožívají veřejná prostranství, oni přinášejí 

konstruktivní diskuzi, respekt a obrušují polarizaci společnosti. 

Cílem Modrého života je posílit sousedské vztahy a ocenit aktivní občany, organizace, akce a projekty za to, že 

pomáhají svému okolí. Zároveň představujeme jejich inspirativní příběhy mladé generaci, kterou tak motivujeme k 

vlastnímu zapojení. Nadační fond Škoda Auto je pro nás významným partnerem a jsme rádi, že společně můžeme 

vyzdvihnout a ocenit hrdiny všedních dní. Velmi si této spolupráce vážíme a děkujeme za ni. 

Bc. Daniela Rejzková / PR a projektová manažerka 

Spolupráce dětí při realizaci vybavení klubovny a výrobě táborového vybavení 

 

Náš skautský oddíl ve Studenci pořádá celoročně program pro 50 dětí, které jsou ve věku od šesti do 18 let. 

Naším cílem je propojit je při společných volnočasových aktivitách, jako je výroba vybavení pro novou klubovnu 

nebo výroba materiálu pro táborové stavby. Děti se pravidelně setkávají v přírodě nebo v klubovně a účastní se 

víkendových akcí. Vrcholem roku je pak letní tábor na zelené louce. Ve spolupráci s Nadačním fondem Škoda Auto 

jsme v roce 2023 mohli pořídit nové plachty k zastřešení týpí a kuchyně. Pořídili jsme také skříně a další nábytek 

pro klubovnu, do montáže se zapojily i samy děti. 

Tereza Chrástová  

Krkonošské motýlí království 

 

Již od roku 2021 usilovně pracujeme v Krkonoších na misi za návrat „motýlího krále“ jasoně červenookého. Práce 

na obnově přírodních podmínek vhodných pro jeho výskyt je skutečně extrémní a nebezpečná a místy se musí 

doslova čarovat na laně. Prostřednictvím grantové výzvy Krakonošovy zahrádky jsme mohli pořídit speciální 

vybavení, díky kterému se bezpečně dostaneme i na ta nejnepřístupnější místa.  

„Jasoň totiž není žádný drsoň, ale pěkná citlivka, a proto jsme tady my.“ 

Je to motýl velmi citlivý na kvalitu prostředí, které obývá, a je tak jedním z ukazatelů zdravé přírody. Naše péče 

pomůže nejen motýlímu králi, ale také řadě druhů včel, orchidejí, ještěrek a ptáků, kteří s ním sdílí životní prostor a 

trpí stejnými problémy, jako je zarůstání jejich domovů vlivem chybějící pastvy nebo nepromyšleného zalesňování. 

Snažíme se vytvářet prostor pro ty, kteří možná nejsou tak vidět, ale přitom je tolik potřebujeme a do naší krajiny 

neodmyslitelně patří.  

Velice si vážíme naší spolupráce, která se nese v respektujícím a přátelském duchu, a jsme moc rádi, že na toto 

dobrodružství nejsme sami! Společně totiž můžeme zachránit jednoho z největších motýlů Evropy, kterému hrozí 

brzké vyhynutí. 

Tereza Macečková / Koordinátorka projektů a předsedkyně Českého svazu ochránců přírody Hradec Králové 

  



 
 

 

 

6) NÁŠ ROK 2023 V OBRAZECH 

 
Podívejte se v plné online verzi výroční zprávy na fotografie a záznamy z akcí, na kterých jsme se během roku 

společně potkávali. Ukážeme vám tu i některé z našich projektů. 

Plná online verze zde: 

 

 

 

7) NÁŠ ROK 2023 V ČÍSLECH 
 

Podpořených projektů: 225 

Vyhlášených grantových programů: 13 

Celková výše poskytnuté podpory: 112 236 210 Kč  

Partnerů zapojených do našich aktivit: 190 

Celková výše přijatých darů: 9 442 468 Kč  

  



 
 

 

 

8) PARTNEŘI PROJEKTŮ 
 

DĚKUJEME VŠEM NAŠIM DÁRCŮM A PARTNERŮM 

 

Partneři projektů v roce 2023 

 

 

 

 

Regionální partneři v roce 2023 

 

 

 

  



 
 

 

 

Podpořené organizace v roce 2023 

Organizace, které získaly příspěvek nad 300 tis. Kč 

 

 

 

 


